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متن پرسش

سلام علیکم ورحمت االله وبرکاته: من در حین دیدن سریالی که اخیرا در ماه رمضان با نام سقوط یک

فرشته که با مضمون شیطان و راه های نفوذ آن در شخص وخانواده پخش می شد با سوالاتی مواجه

شدم: 1)آیا این سریال(که ان شاء االله که دیده باشیدش) از منظر عرفانی و نظر جناب عالی بطورصحیح

ساخته شده, است یعنی منظورم این است که می توان بعضی نکات آن را محور تفکرات خود قرار داد؟

مثلا :یکی از نکات در این سریال این بود که شیطان می تواند مثل یکفرد عادی متمثل شده با افراد

صحبت کند خوب از ظاهراین نکته این گونه برمی آید که من بایدبه همه مشکوک باشم که آیا شیطان

است یا یک فرد عادی ! 2)آن طوری که من از این فیلم برداشت کردم وسوسه های شیطان برپایه ی

استدلالات عقلانی است فی المثل : دراین سریال شیطان می گفت اگر انسان گناه کندو بعد توبه کند

به خدا نزدیک می شود (خوب مسلما این حرف درستی ایست) پس تو تا میتوانی گناه کن وپس از

هر گناهت توبه کن و تو به این صورت به خدانزذیک و نزدیکتر می شوی..... خو ب اگر ما درباره ی

این مو ضوع فکر کنیم یاخود میگوم شیطان را چه به دعوت به تقرب خدا پس این مطلب وسوسه

ی شیطان نیست درنتیجه این کار یک کار صحیح بوده و موجب تقرب میشود . حال درخواست من

اینجاست که با توجه ظرافت موجود در وسوسه های شیطان آیا راهی یا قائده ایی یافرمولی( در حد

یک جمله) برای خنثی سازی وسوسه های شیطان میشناسید(مثلا ماننداینکه درمورد آرزو ها : فقط

آرزوی رسیدن وتقرب به خداصحیح و مابقی ازجانب شیطان است) ؟ 3) آیا شیطان میتواند در امیال

و غرائز انسان دخول کند و آن ها تاثیرگذارد مانند اینکه : با اثرگذاشتن بر شهوت این میل وغریزه را به

اوج ولع خودبرساند و انسان را به سمت کاریکه نباید بکند بکشاند ؟و درصورت امکان چنین حالتی

خواهشمندم مانند سوال بالا برای جلوگیری از این حالت نیز یک قائده مطرح کنید. 4) من در حال

حاضر در حال مطالعه برای کنکور هستم خوب طبیعتاً بعد آنهم دانشگاه و بعد آن سرکاررفتن و بعد آن

ازدواج وبعدآن پدر شدن و مسئولیت های سنگین زندگی است و من فکر نمی کنم که بتوانم اینگونه از

مسائل عرفانی را دقیقاً مورد مطالعه و عمل قرار دهم ... حال از منظر جناب عالی برای بهره مندی از

دقیق و کامل از مسائل عرفانی چه راهکاری راباید پیش گرفت(یعنی دقیقامنظورم این است که من که

فرجه ی کافی جهت مطالعات دقیق عرفانی را ندارم چگونه ازآن سیر وسلوک و منازل رفیع عرفانی که

به تقرب به خدامیرسند عقب نمانم؟) (و در آخرازاستادعزیز خواهشمندم که حتی المکان به سوالات

پاسخ دهند زیرا من به دلیل مشغله ی درسی زمانکافی برای مطالعه ی کتاب های خاص برای یافتن

پاسخ سوالاتم را ندارم) و با عرض پوزش جهت درد آوردن سر جناب عالی باسوالات زیاد!



متن پاسخ

باسمه تعالی؛ علیک السلام: 1- بنده آن سریال را ندیدهام، آری شیطان میتواند طوری در خیال انسان

متمثل شود که انسان فکر کند آن را در بیرون میبیند – همانطور که شما در خواب گمان نمیکنید

آنچه میبینید در درون خودتان است – ولی شیطان آزاد نیست که هرطور خواست ما را اغفال کند

ابتدا زمینهی تأثیر شیطان را ما در خودمان فراهم میکنیم. روح شیطان استکبار در مقابل دستورات

الهی است قران میفرماید: «اَبا واسْتَکْبَر» در پذیرش حکم خدا إبا و استکبار کرد، پس هرکس به

اندازهای که روحیهی بندگی خدا را در خود قوی کرده باشد به همان اندازه از وسوسههای شیطان و

تأثیر او در امان خواهد بود، به همین جهت در سورهی ابراهیم«علیهالسلام» خداوند قول شیطان را

میآورد که در قیامت به افرادی که تحت تأثیر او قرار گرفتهاند میگوید: خود را ملامت کنید چون من

شما را دعوت کردم و پذیرفتید و خدا شما را دعوت کرد و نپذیرفتید. 2- فرمولی که وسوسههای

شیطان را در عین ظاهر عقلانی به ما میشناساند آن است که هر توصیهای که موجب شدت بندگی ما

شود غیر شیطانی و الهی است و هر سخنی که بندگی ما را از ما بگیرد شیطانی است، آیا آنکس که

میگوید فعلاً گناه کن و سپس توبه کن ما را به دوری از بندگی خدا نمیکشاند؟ 3- شیطان به اندازهای

که زمینهی نفوذ خود را در ما دید در امیال ما تأثیر میگذارد و به همین جهت فرمودند به نامحرم نگاه

نکنید و یا با نامحرم خلوت نکنید که موجب حضور شیطان در جان و روان شما میشود. 4- بالاخره

فرصتی بگذارید جهت آشناشدن نسبت به معارف اسلامی و شریعت الهی. موفق باشید


